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Azərbaycanın qlobal təşəbbüsü: 
İqlim Maliyyəsi Fondu

COP29-un baş danışıqçısı Yalçın Rəfiyev COP29 Azərbaycan Sədrliyinin 
mətbuat konfransında  İqlim Maliyyəsi Fondunun (Climate Finance Action 
Fund) yaradılmasının Azərbaycanın təşəbbüslərindən biri olduğunu bildirib. 
Y.Rəfiyev   yeni maliyyə mexanizminin yaradılmasında əsas məqsədin iqlim 
dəyişikliyi ilə mübarizəyə töhfə vermək olduğunu vurğulayıb.  COP29-un baş 
danışıqçısı bunun üçün qrant əsaslı 1 milyard dollar vəsait toplanılmasının  
zəruriliyini xatırladıb.  

Y.Rəfiyev vurğulayıb ki, İqlim Maliyyə-
si Fondu Azərbaycan fondu olmayacaq, 
çoxtərəfli bir maliyyə qurumu kimi fəaliy-
yət göstərəcək. Fondun işində  tərəfdar 
dövlətlər də iştirak edəcək və rəhbərlər 
bu sahəyə töhfə verən dövlətlərdən se-
çiləcək. Çoxtərəfli maliyyə təşkilatları 
onun fəaliyyətinə nəzarət edəcək. Bakı 
sadəcə bu fondun katibliyinə evsahibliyi 
edəcək.   

COP29-un baş danışıqçısı onu da 
diqqətə çatdırıb ki, qrant əsaslı töhfələ-
ri lazım bilmələrinin səbəbi kiçik ada 
dövlətləridir: “Kiçik ada dövlətlərinin şi-
kayətlərindən biri o idi ki, təbii fəlakət baş 
verəndə onlar beynəlxalq təşkilatlara mü-
raciət etsələr də bu, nəticəsiz qalır. Ona 
görə də Azərbaycan alternativ maliyyə 
qurumunun yaradılması təşəbbüsünü 
irəli sürdü və bu, müsbət dəyərləndirildi. 

Y.Rəfiyevin sözlərinə görə, ayrılacaq 
vəsaitin 50 faizi iqlim fəaliyyətinə, “yaşıl 
enerji” texnologiyalarına yönəldiləcək. 
İnvestisiyalardan gələn gəlirlərin 20 faizi 
isə “2R2F” adlandırılan maliyyə mexa-
nizmi vasitəsilə inkişaf etməkdə olan 
ölkələrə istiqamətləndiriləcək. İqlim Ma-
liyyəsi Fondu kiçik və orta bərpaolunan 
enerji istehsalçılarına da dəstək göstərə-
cək.

“Biz hamımız o fikirdəyik ki, indi 
hərəkətə keçməliyik. İqlim üzrə maliyyə-
nin hazırkı miqyası kifayət qədər deyil. 
1,5 �C-yə gedən yol Bakıdan keçir. Bu, 
asan həll yolu deyil. Biz inkişaf etmiş və 
inkişaf etməkdə olan ölkələr, qlobal Cə-
nub və qlobal Şimal arasında, ada və 
qitə ölkələri arasında inam yaratmalıyıq. 
COP29-u hər kəsin səsinin eşidildiyini 
hiss edəcəyi əhatəli mühit olmasını təmin 
etməyəkdə qərarlıyıq”, – deyə Y.Rəfiyev 
bildirib.

Yeri gəlmişkən, Prezident İlham 
 Əliyev iyulun 13-də ATƏT-in baş katibi xa-
nım Helqa Mariya Şmidini qəbul edərkən 
də bu barədə fikirlərini diqqətə çatdırıb. 
Dövlətimizin başçısı ölkəmizin “yaşıl ke-
çid” siyasəti və bu istiqamətdə görülən 
tədbirlərdən danışaraq inkişaf etməkdə 
olan kiçik ada dövlətlərinin Azərbayca-
nın gündəliyində prioritet istiqamətlərdən 
biri olduğunu deyib və “CommonZealth” 
təşkilatı ilə birlikdə kiçik ada dövlətləri ilə 

əlaqədar xüsusi fondun yaradılması is-
tiqamətində iş aparıldığını bildirib.

COP29-un prezidenti, Azərbaycanın 
ekologiya və təbii sərvətlər naziri Muxtar 
Babayev də ayrı-ayrı çıxışlarında iqlimlə 
bağlı bütün səylərin dəstəklənməsində 
maliyyənin mühüm rol oynadığını vur-
ğulayıb. O, bu sahədə irəliləyişlərin əldə 
olduğunu qeyd edərək, eyni zamanda, 
qlobal maliyyə institutlarına məqsəd və 
fəaliyyətlərində daha da irəliləmək barə-
də çağırışlarını bildirib.   

“Qlobal maliyyə institutları bizim ya-
şamaq üçün əlverişli planet və yoxsul-
luqdan azad bir dünya yaratmaq niyyəti-
mizlə bağlı artıq müsbət mesajlar veriblər 
və onlar iqlimlə bağlı öhdəliklərini konk-
ret fəaliyyətlərlə gücləndirirlər”, – deyə 
COP29-un prezidenti xatırladıb. Onun 
sözlərinə görə, iqlim maliyyəsini daha 
geniş miqyasda əlçatan etmək üçün bu 
qurumlar genişmiqyaslı tədbirlər görmə-
lidirlər: “Biz fəaliyyətlərimizi ən mümkün 
yüksək məqsədlər səviyyəsində aktivləş-
dirməliyik. Biz dünən həyata keçirilməsi 
mümkün olmayanları bu gün gerçəkləş-
dirməliyik. Tərəfləri bir araya gətirmək, 
keçmiş vədlərin yerinə yetirilməsinə əmin 
olmaq və geridə heç nə qoymamaq üçün 
əlimizdən gələni etməkdən usanmamalı-
yıq.  

COP29-un baş danışıqçısı Yalçın Rə-
fiyev qeyd edib ki, İqlim Maliyyəsi Fondu 
1 milyard ABŞ dolları həcmində kapital-
laşdırmaq məqsədi daşıyan ilkin fand-
reyzinq mərhələsi başa çatdıqdan və 10 
iştirakçı ölkə səhmdar kimi öhdəlik götür-
dükdən sonra fəaliyyətə başlayacaq.

Fond istiləşməni 1,5�C-yə qədər sax-
lamaq üçün gələcək nəsil milli səviyyədə 
müəyyənləşdirilən töhfələrin tələblərinə 
cavab verməklə dəstəyə ehtiyacı duyu-
lan inkişaf etməkdə olan ölkələrdə iqlim 
layihələrini hədəf alacaq.

Xatırladaq ki, BMT-nin İqlim Dəyi-
şikliyi üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
(COP29) Tərəflər Konfransının 29-cu 
sessiyası bu ilin noyabrında Azərbaycan-
da keçiriləcək. 

Yeri gəlmişkən, inkişaf etməkdə olan 
ölkələrdə iqlim dəyişikliyinin yaratdığı fə-
sadlara qarşı daha çox həssaslıq nəzərə 
çarpır. Bu məqsədlə 2009-cu ildə Dani-

markada reallaşan COP15-də inkişaf 
etmiş ölkələr 2020-ci ilə qədər inkişaf 
etməkdə olan ölkələrdə iqlim dəyişmələri 
ilə bağlı problemlərin həlli məqsədilə hər 
il 100 milyard dollar məbləğində vəsait 
səfərbər etməyi öhdələrinə götürmüş-
dülər. Hazırda isə qlobal olaraq, təx-
minən, 73 ictimai və ya qismən ictimai 
iqlim fondu mövcuddur. Bu gün onların 
fəaliyyəti eႇektiv şəkildə əlaqələndirilmir. 
Çərçivə Konvensiyasının çətiri altında 
olan vəsaitlər kifayət qədər kapitallaşdı-
rılmayıb. Bu fondların 2020-ci ildə müxtə-
lif layihə və proqramlara, ümumilikdə, 3-4 
milyard dollar ödədiyi bildirilib.  

Qeyd edək ki, Azərbaycanın COP29-
da sədrliyi ən mühüm mövzuya – iqlimin 
maliyyələşdirilməsinə həsr olunub. İtki və 
Zərərlərin gdənilməsi Beynəlxalq Fon-
du tərəfindən sənaye güclərinin inkişaf 
etməkdə olan ölkələrə yardım göstər-
məsinə imkan yaratmaq üçün kompen-
sasiya mexanizmi təqdim edilib. Bununla 
belə, adıçəkilən fond indiyədək cəmi 429 
milyon ABŞ dolları toplayıb ki, bu da hə-
min ölkələrə dəymiş zərərdən xeyli az 
olub. Buna görə də ekspertlər tərəfindən 
Bakıda keçiriləcək COP29-a iqlim maliy-
yəsinin ədalətli bölüşdürülməsi platfor-
ması kimi yanaşılıb.

Dünya İqtisadi Forumunun məlumatı-
na görə, 2023-cü ildən etibarən dünyada 
bərpaolunan enerji potensialının artımı 
müşahidə olunur. Bu hesabata əsasən, 
2024-cü ildə 473 *Vt bərpaolunan ener-
ji gücü əlavə edilib ki, bu da ötən illə 
müqayisədə 36 faiz çoxdur, lakin iqlim 
məqsədlərinə çatmaq üçün kifayət deyil.

Bərpaolunan enerjiyə ümumi qlobal 
sərmayə 2023-cü ildə 8,1 faiz artaraq 
623 milyard dollara çatıb. İqlimlə bağlı 
arzuedilən məqsədlərə nail olmaq üçün 
isə hər il, təxminən, 1,3 trilyon dollar tələb 
olunur.

gtən il BƏƏ-də keçirilən COP28 kon-
fransında inkişaf etməkdə olan ölkələrin 
ehtiyaclarını və prioritetlərini nəzərə ala-
raq, iqlimin maliyyələşdirilməsi üçün mü-
zakirələr davam etdirildi. Bu il isə COP29 
çərçivəsində isə 2030-cu ilə qədər bər-
paolunan qlobal enerji potensialının üç 
dəfə, enerji səmərəliliyinin ikiqat artırıl-
ması və mədən yanacaqlarından “yaşıl 
iqtisadiyyat”a keçidin sürətləndirilməsi 
üzrə öhdəliklər müzakirə ediləcək.

Azərbaycan qlobal istiləşməni 1,5�C 
ilə məhdudlaşdırmaq yolları ilə bağlı 
beynəlxalq konsensus yaratmağa da-
vam edəcək. COP29-da tərəflərin iqlim 
maliyyəsi üçün yeni kollektiv kəmiyyət 
məqsədi (NCQ*) üzrə razılığa gəlmələ-
ri, həmçinin 6-cı maddə və ədalətli keçid 
gündəliyi çərçivəsində işlərini davam et-
dirmələri gözlənilir.

Nəhayət, Azərbaycan COP29 konf-
ransına evsahibliyi etməyə hazırlaşarkən 
bərpaolunan enerji mənbələrinin payını 
artırmağı, eləcə də bu sahəyə özəl in-
vestisiyalar vasitəsilə “yaşıl enerji” poten-
sialını açmağı öhdəsinə götürüb. gtən 
ay Səudiyyə Ərəbistanı və Azərbaycan 
davamlı və dayanıqlı qlobal enerji keçidi 
istiqamətində enerji sektorunda ikitərəfli 
əlaqələrin gücləndirilməsinə sadiq olduq-
larını bir daha təsdiq ediblər.

Azərbaycanın 2030-cu ilə qədər so-
sial-iqtisadi inkişafa dair 5 milli priori-
tetindən biri “Təmiz ətraf mühit və yaşıl 
artım ölkəsi” kimi müəyyənləşdirilib və 
bu istiqamətdə beynəlxalq tərəfdaşlarla 
əməkdaşlığa dair imzalanan sənədlərdə 
də ətraf mühit və iqlim məsələlərinə xü-
susi yer verilib.

Azərbaycan Dövlət Neft Şirkəti (SOCAR) 2050-ci ilə qədər qlobal miqyaslı 
əməliyyatlarında enerji təhlükəsizliyi və dayanıqlılığına zəmanət verən milli 
enerji şirkətinə çevrilməyi planlaşdırır. Bunu şirkətin Ətraf mühit ilə bağlı 
məlumatların açıqlanması və əlaqələrin idarə edilməsi departamentinin 
rəisi Mustafa Qurbanlı “SOCAR-ın dekarbonizasiya strategiyası və gələcək 
perspektivlər” mövzusunda təqdimatla çıxışı zamanı bildirib. 

Enerji keçidinin SOCAR-ın prioritet 
inkişaf istiqamətlərindən biri kimi təsbit 
olunduğunu vurğulayan departament 
rəisi qurumun “yaşıl” gündəlik üzrə gö-
türdüyü öhdəliklər, bu istiqamətdə həyata 
keçirilən tədbirlər və layihələr barədə mə-

lumat verib. SOCAR-ın dekarbonizasiya 
proqramı barədə danışan departament 
rəsi deyib ki, şirkət, ilk növbədə, öz emis-
siyalarını ölçmək niyyətindədir. Hazırda 
bu prosesin ən çətin yerlərdə uğurla da-
vam etdirildiyin vurğulayan M. Qurban-
lının sözləriinə görə, dekarbonizasiya 
proqramı çərçivəsində həmin emissiyala-
rın azaldılması təmin ediləcək. 

Bildirilib ki, Azərbaycan Dövlət Neft 
Şirkətində neft-qaz şirkətindən enerji 
korporasiyasına çevrilmək üçün 1 il ya-
rımdan artıq müddət ərzində transforma-
siya prosesi davam edib. 

SOCAR-ın elan etdiyi orta və uzun-
müddətli perspektivdə dekarbonizasiya 
məqsədləri barədə məlumat verən M. 
Qurbanlı 2050-ci ildə bütün əməliyyatlar-
da “Xalis sıfır”a çatmasının şirkətin əsas 
hədəflərindən olduğunu diqqətə çatdırıb. 
Departament rəisi, həmçinin ölkəmizdə 
bərpaolunan enerji mənbələrinin geniş-
ləndirilməsi strategiyasına uyğun olaraq 
SOCAR tərəfindən tərəfdaş şirkətlərlə 
birgə bir sıra layihələr üzrə işlərin uğurla 
davam etdirildiyini bildirib. 

Qeyd olunub ki, SOCAR istixana qaz-
larının emissiya göstəricilərinin, karbon 
dioksid və metan emissiyalarının azaldıl-
ması üzrə real addımların öyrənilməsinə 
və şirkətin “yaşıl layihə”lər portfelinin 
qiymətləndirilməsinə əsasən 2050-ci ilə-
dək mərhələli dekarbonizasiya proqramı 
hazırlayıb. “Bununla bağlı  SOCAR öz 
emissiyalarında ölçmələr həyata keçirir. 
Dekarbonizasiya mərhələsində azalmanı 
təmin etməyi hədəfləmişik. SOCAR-da 
yeni seqmentlər yaradılıb, yeni biznes-
lərin yaradılması istiqamətində işlər 
görülür. Külək, günəş, “yaşıl hidrogen” 
məsələləri araşdırılır”, – deyə o əlavə 
edib. Onun dediyinə görə, şirkət  2030-cu 
ilədək qazın məşəldə yandırılmasını ta-
mamilə dayandırmağı, hasilatda istixa-
na qazlarının emissiyasını 2022-ci ilin 
göstəricisi ilə müqayisədə 30 faiz azalt-
mağı, 2050-ci ildə isə “Xalis sıfır” səviy-

yəsinə çatdırmağı planlaşdırır. 
gtən müddətdə SOCAR-da  yeni 

bizneslərin yaradılması istiqmətində iş-
lərin görüldüyünü xatırladan M. Qurbanlı 
deyib ki, hazırda aşağı karbonlu biznes-
lərdən sayılan külək, günəş, hidrogen 

enerjisi, eləcə də digər istiqamətlərdə 
araşdırmalar aparılır. Aşağı karbonlu la-
yihələrin icrası isə bir qədər əvvəl yara-
dılmış SOCAR *REEN şirkəti vasitəsilə 
həyata keçiriləcək.

2050-ci ilədək metan emissiyalarının 
azaldılması üzrə böyük işlərin nəzər-
də tutulduğunu bildirən M. Qurbanlı bu 
problemin karbohidrogen hasilatı pro-
sesində xüsusi aktuallıq kəsb etdiyini 
diqqətə çatdırıb. “Xarici tərəfdaşları-
mız, xüsusən ən son texnologiyalardan 
istifadə yolu ilə qarşıya qoyduğumuz 
məqsədləri reallaşdırmağımıza imkan 
yaradır. Bu baxımdan, BP, “TotalEner-
gies” və “ADNOC” şirkətləri ilə əmək-
daşlıq artıq inkişaf edir”, – deyə depar-
tament rəisi əlavə edib. 

M. Qurbanlı, həmçinin deyib ki, 
 SOCAR, Azərbaycan İnvestisiya Şirkəti 
və BP 2025-ci ilin sonuna kimi Cəbra-
yıl rayonunda 240 meqavat gücündə 
“Şəfəq” *ünəş Elektrik Stansiyası la-
yihəsinin həyata keçirilməsini planlaşdı-
rır. Diqqətə çatdırılıb ki, burada istehsal 
olunacaq elektrik enerjisi virtual olaraq 
Səngəçal terminalına ötürülürək sözüge-
dən obyektin dekarbonizasiyasının təmin 
olunmasına öz töhfəsini verəcək. 

SOCAR rəsmisi, həmçinin  aparıcı qlo-
bal şirkətlərlə birgə Azərbaycanda həyata 
keçirilən irimiqyaslı bərpaolunan enerji və 
“yaşıl hidrogen” layihələri ilə bağlı məlu-
mat verib. Bu baxımdan iyun ayında keçi-
rilən Bakı Enerji Həftəsi çərçivəsində Bir-
ləşmiş Ərəb Əmirliklərinin “Masdar” şirkəti 
ilə iki meqa layihənin təməlinin qoyulduğu 
qeyd olunub. Bununla yanaşı, “Masdar” 
və Səudiyyə Ərəbistanının “AcZa PoZer” 
şirkətləri ilə dənizdə külək enerjisinin is-
tehsalı ilə bağlı anlaşma müqavilələri var. 
Bütün bu layihələrin SOCAR-*REEN 
şirkəti ilə əməkdaşlıq çərçivəsində həyata 
keçiriləcəyi bildirilib. 

Azərbaycan Dövlət Neft Şirkətinin 
karbon kreditləri sahəsində reallaşdırdığı 
layihələrdən bəhs edən Mustafa Qurbanlı 
bildirib ki, bu proses sızmaların aşkarlan-
ması və aradan qaldırılması çərçivəsində 
həyata keçirilib. Bunun da nəticəsində 
əldə edilən azalma həcmləri Almaniya 
bazarlarında satılaraq SOCAR tərəfin-
dən təkrar “yaşıl layihələr”ə sərmayə kimi 
cəlb olunub. Ümumilikdə, SOCAR-ın 
karbon kreditləri ilə bağlı ilk layihəsinin 
uğurla  tamamlandığını vurğulayan de-
partament rəisi hazırda bu sahədə ikinci 
layihənin həyata keçirildiyini diqqətə çat-
dırıb. Onun sözlərinə görə, layihə çər-
çivəsində 170-dən çox sızma müəyyən 
edilib ki, onların da aradan qaldırılması 
nəticəsində 60 min tondan çox karbon 
dioksidin emissiyasının azaldılması göz-
lənilir. Bildirilib ki, ikinci layihədən əldə 
olunan karbon kreditlərinin Avropada, Al-
maniya bazarında satışı nəzərdə tutulub. 
Yeri gəlmişkən, qeyd olunan sahə üzrə 
Almaniyada qanunvericiliyin dəyişdiyini 
diqqətə çatdıran departament rəisi bildi-
rib ki, yeni tələblər müəyyənləşdirilib və 
layihə bunlara uyğun olaraq təkmilləşdi-
riləcək.  

Milli neft şirkətimiz də 
“yaşıl”laşır

KOB COP29-la tərəfdaşlığa qoşulur
COP29 Azərbaycan Əməliyyat 

Şirkəti bu il noyabrın 11-22-də 
Bakıda keçiriləcək COP29 konfransı 
çərçivəsində yerli kiçik və orta 
biznesin (KOB) təmsil olunması 
üçün tərəfdaşlıq proqramını elan 
edib. Proqram çərçivəsində təklif 
olunan fürsət və imkanlar Əməliyyat 
Şirkətinin və COP29-un İqlim üzrə 
yüksək səviyyəli çempionu Nigar 
Arpadarainin KOB nümayəndələri ilə 
keçirilən görüşündə açıqlanıb.

Əməliyyat Şirkətinin mətbuat xidmə-
tindən redaksiyamıza verilən məlumata 
görə, tərəfdaşlıq proqramının əsas hə-
dəfləri yerli sahibkarlar arasında ekolo-
ji cəhətdən təmiz və dayanıqlı istehsal 
üsullarının tətbiqini təşviq etmək, ətraf 
mühit və iqlim dəyişmələri mövzusunda 
maarifləndirmə işləri aparmaqdır.

Tərəfdaşlıq proqramı milli brendlərin 
məhsullarını beynəlxalq auditoriya qar-
şısında tanıtmaq məqsədilə yerli KOB 
məhsullarını dünya əhəmiyyətli COP29 
konfransı çərçivəsində sərgiləməyə və 
ölkə iqtisadiyyatının inkişafında KOB pa-
yını dəstəkləməyə xidmət edir. 

COP29 çərçivəsində yerli məhsulla-
rın sərgilənməsi, eyni zamanda, misilsiz 

ənənəvi Azərbaycan naxış və motivləri-
nin, milli ənənə və mənəvi dəyərlərimizin 
beynəlxalq səviyyədə təbliğinə bir töhfə-
dir.

*örüşdə çıxış edən N.Arpadarai pri-
oritet fəaliyyət istiqamətlərindən birinin 
KOB subyektlərinin “yaşıl biznes”ə keçi-
dinin dəstəklənməsi olduğunu qeyd edib. 
O, yerli sahibkarlara KOB ilə birgə fəaliy-
yətin gücləndirilməsinin əhəmiyyətindən 
danışıb.

Tədbirdə yerli biznes subyektlərinin 
nümayəndələrinə proqrama müraciət 
şərtləri və qaydaları, məhsulların key-

fiyyətinə dair tələblər, COP29-un “Yaşıl” 
və “Mavi” zonalarında sahibkarlar üçün 
yaradılacaq şərait, məhsulların brendinq 
və qablaşdırılmasına dair ətraflı məlumat 
verilib.

*örüşün yekununda sahibkarları ma-
raqlandıran mövzu və suallar ətrafında 
fikir mübadiləsi aparılıb.

Qeyd edək ki, COP29-la tərəfdaşlıq 
imkanlarından yararlanmaq niyyətində 
olan kiçik və orta biznes nümayəndələri 
müraciətlərini iyulun 31-dək merchandi-
se#cop29.az  elektron poçt ünvanına 
göndərə bilərlər.

6əhifəni hazırladılar:  
9aqif BAY5AM29,  

Mirbağır YAQ8B=A'θ  
;Q

“Yaşıl” könüllülərin “quş yuvası” 
&23�� Azərbaycan θməliyyat 

ùirkəti ətraf mühitin mühafizəsində 
kollektiv iştirakçılıq və məsuliyyətə 
çağırış olaraq “.içik dostlarımız üçün 
təkrar istifadə” şüarı altında ekoloji 
aksiya təşkil edib. 7ədbir “øçərişəhər” 
'övlət 7arix-Memarlıq Qoruğunun 
tərəfdaşlığı ilə øçərişəhərdə baş tutub.  

Aksiya çərçivəsində COP29 könül-
lüləri əvvəlcədən toplanan tullantı materi-
allarından təkrar istifadə etməklə funksio-
nal quş yuvalarının hazırlanması üçün bir 
araya gəliblər. Praktiki fəaliyyət ilə əhali-
nin marağına səbəb olan könüllülər ak-
siyaya qoşulan iştirakçılara müxtəlif növ 
tullantı materiallarından fərqli quş yuva-
larının hazırlanması prosesini əyani nü-
mayiş etdirib, tullantıların təkrar istifadəsi 
yolu ilə azaldılmasının faydası haqqında 
maraqlı faktlar bölüşüblər. Quş yuvaları 
daha sonra quş və kiçik heyvanların qida 
və su ehtiyaclarını təmin etməklə İçə-
rişəhərdəki parkın ərazisində quraşdırılıb.

COP29 könüllülərinin nəzəri bilik və 

praktiki fəaliyyətlərini birləşdirərək real-
laşdırdıqları bu təşəbbüs mühüm iqlim 
məsələlərindən biri olan tullantıların idarə 
olunması və ətraf mühit, flora və faunanın 
mühafizəsi arasındakı əlaqənin diqqətə 
çatdırılması, tullantıların məsuliyyətli 
idarəedilməsi kimi ekoloji dayanıqlı vər-
dişlərin gündəlik həyatda tətbiqinə ictimai 
diqqətin cəlb edilməsi, eləcə də kollektiv 
səylərin əvəzsiz rolunun bir daha vurğu-
lanmasına xidmət edib.

COP29
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